
Адзін з кіраўнікоў арганізацый Гарад-
ка адзначыўся хуліганскімі паводзінамі 
ў рэстаране. Зараз следчы камітэт 
Віцебскага УУС разглядае пытанне на-
конт узбуджэння крымінальнай спра-
вы.

Справа была пасля працы, калі гра-
мадзяне маюць поўнае права наведаць 
рэстаран і ўжыць неабходную дозу ал-
каголю. Такое права ёсць і ў кіраўнікоў 
арганізацый. Але неабходна выконваць 
умову: не напівацца да стану, калі цяжка 
сябе кантраляваць.

Наш “герой” да гэтага часу неадна-
разова з-за пьянства трапляў у розныя 
бойкі: то з суседзямі, то са знаёмымі, 
але з большага ўсё яму сыходзіла з рук. 
Вось і ў гэты вечар, прыняўшы знач-
ную долю алкаголю ў “Вясёлцы”, пачаў 
шумець, выказвацца не патрэбнымі 
словамі. Мала прыемнасці чуць непа-
трэбшчыну ў грамадскім месце, дзе вы 
таксама адпачываеце. І дзве жанчыны 
за суседнім столікам пачалі заклікаць 
“героя” да прыстойных паводзін, спы-
нення брыдкаслоўя. Але разагрэты 
кіраўнік замест спынення непатрэб-
шчыны, накінуўся на наведвальніц рэ-
старана з кулакамі і пабіў. Выкліканы 
нарад міліцыі даставіў “героя” ў КПЗ, дзе 
ён правёў ноч.

Пасля інфармавання абласно-
га кіраўніцтва аб антыграмадскіх 
паводзінах кіраўніка арганізацыі спра-
ву забралі ў Віцебск наконт разгляду 
пытання аб ўзбуджэнні крымінальнай 
справы. Як далей будуць развівацца 
падзеі пакуль невядома. Наш “ге-
рой” мае магчымасць замірыцца з 
пацярпелымі і спыніць справу. Або нас 
будзе чакаць судовы працэс. Аб далей-
шым развіцці падзей рэдакцыя мае на-
мер праінфармаваць чытачоў.

Л. Гаравы.
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Аб’явА
•	 Каб	 атрымліваць	 кож-

ны	 нумар	 газеты	 «Гасцінец»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэтым	 –	
зрабіце	бесплатную	падпіску.	Калі	
ўжо	не	жадаеце	атрымліваць	вы-
данне,	то	патэлефануйце	у	рэдак-
цыю.

•	 Рэдакцыя	 “Гасцінец”	
змяшчае	 бясплатныя	 абвесткі	
чытачоў	выдання.	Дзеля	размяш-
чэння	 абвесткі	 патэлефануйце	 ў	
рэдакцыю.

•	 Калі	парушаны	вашы	пра-
вы	спажыўца,	працаўніка,	то	даем	
эфектыўныя	 парады	 па	 абаро-
не	 права	 і	 пошуку	 бясплатных	
юрыстаў.	Звяртайцеся	на	адрас:	
Гарадок,	 вул.	 Галіцкага	 д.16	 кв.2	
ў	 кожны	 аўторак	 і	 чацвер	 з	 16	
да	 18,	 або	 на	 тэлефоны	 газеты	
«Гасцінец».

•	 Жадаючыя	 атрымаць	
у	 карыстанне	 беларускія	 кнігі,	
часопісы	або	іх	набыць	звяртайце-
ся	на	адрас:	Гарадок,	вул.	Галіцкага	
д.16	кв.2	ў	кожны	аўторак	і	чацвер	
з	16	да	18,	або	на	тэлефоны	газе-
ты	«Гасцінец»

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	 –	 нашая	 падзяка.	
Словам,	сувенірам.

Інфармацыйная культурна-грамадская газета Гарадоччыны 
Цытата нумара:

Ворагі свабоды не 
дыскутуюць: яны 
пераконваюць крыкам і 
стрэламі.

Уільям Індж.
Ня бойся!

http://haradok.belarda.org - сайт твайго ГАРАДКА 

У склад Гарадоцкай ра-
ённай і Віцебскай аблас-
ной камісій па выбарах 
кіраўніка краіны прапану-
ецца ўключыць Леаніда Га-
равога, праваабаронцу, дэ-
макратычнага актывіста. 

25 верасня грамадзя-
не Гарадка прапанавалі 
прэзідыуму Гарадоцкага Са-
вета дэпутатаў і райвыканка-
му ўключыць у склад раён-
най выбарчай камісіі Леаніда 
Гаравога сябра Беларускай 
сацыял-дэмакратычнай 
партыі (Грамада), члена 
Савета праваабаронча-
асветніцкай грамадскай 
арганізацыі «Рух» За свабо-
ду», дэпутата Гарадоцкага 
райсавета 24 склікання.

Адначасова з гэтым 
кіраўніцтва Віцебскай аблас-
ной арганізацыі Беларускай 
сацыял-дэмакратычнай 
партыі (Грамада), а такса-
ма грамадзяне Гарадка 
прапанавалі ўключыць 

Леаніда Гаравога ў склад 
Віцебскай абласной камісіі.

Леанід Гаравы з’яўляецца 
дасведчаным спецыялістам 
у выбарчым праве і на па-
пярэдняй кампаніі па вы-
барах дэпутатаў мясцо-
вых саветаў тройчы(!) на 
ўзроўні Цэнтрвыбаркама 
даказваў памылковасць 
рашэнняў, як раённых 
камісій Віцебшчыны, так і 
Віцебскай абласной камісіі, 
якую ўзначальваў У. Мяд-
зелец. Гэта датычылася, як 
пытанняў утварэння выбар-
чых акругаў, іх межаў, так і 
права кандыдата выступіць 
на раённым радыё.

Ці патрэбны ў тэрытары-
яльных камісіях дасведча-
ныя спецыялісты грамад-
зяне ў Гарадку даведаюцца 
ўжо 28 верасня. А вось пры 
здачы дакументаў у Віцебскі 
аблвыканкам, асоба пры-
маючая дакументы не ве-
дала, калі будзе сумеснае 

паседжанне абласнога 
кіраўніцтва. Што мусіць, не 
адпавядае патрабаванням 
ЦВК да прыёму дакументаў 
па вылучэнню прадстаўнікоў 
у склад абласной камісіі.

Фармаванне камісій – 
першы этап у выбарчай 
кампаніі, калі магчыма 
казаць аб тым, ці існуе ва 
ўладаў жаданне правесці 
гэтую кампанію адкрыта, 
дэмакратычна, транспа-
рэнтна. Або зноў уключыць 
тых прадстаўнікоў, якія 
залежаць ад выканаўчай 
вертыкалі і гатовы слухаць 
тэлефонныя ўказанні. У 
такім выпадку кампанію 
будзе праводзіцца толькі 
для выканаўчай улады 
без шанцаў прызнаць яе 
вынікі легетымнымі з боку 
сусветнай супольнасці з 
усімі выцякаючымі з гэтага 
наступствамі.

Л. Антонаў. 

На здымку: веласіпеды ля чыгуначнага вакзала Гаагі.

Хуліганства 
ў рэстаране

Д Аў Г І  Н А ш ы
Пра даўгі дзяржавы пад час 

выбарчай кампаніі ўлады ніколі 
не ўзгадваюць. Бо ў гэтым няма 
палітычнай мэтазгоднасці. 
Значна прасцей і  карысней 
для ўладаў павялічваць пенсіі, 
заробкі бюджэтнікам. За гэ-
тыя павелічэнні не трэ рабіць 
справаздачу, тлумачыць ад-
куль сродкі. Але пры гэтым для 
значнай часткі атрымальнікаў 
павялічаных пенсій, заробкаў 
дадзены акт выглядае, як пры-
клад клопату “бацькі” аб да-
брабыце грамадзян.

Але за дадзенымі 
павышэннямі прыбыткаў 
бюджэтнікаў, пенсіянераў 
няма адпаведнага росту 
прадукцыйнасці працы. Гэтыя 
павелічэнні выплачваюцца з 
тых крэдытаў, якія атрымала 
краіна за мінулыя гады, а так-
сама за кошт шалёнага росту 
коштаў на прадукты харча-
вання, прамысловыя тавары. 

І атрымліваючы усе большыя 
грошы нашы грамадзяне не 
становяцца багацейшымі. Рост 
пенсій, заробкаў ідзе на апла-
ту ўзрастаючых камунальных 
тарыфаў, коштаў тавараў у 
крамах. Толькі недасведчаныя 
грамадзяне могуць радавацца 
такому росту прыбыткаў.

І ў рэальнасці сённяшні ад-
носны дабрабыт у значнай 
меры зараз трымаецца за 
кошт крэдытаў, якія атрымалі 
ўлады ў папярэднія гады. І калі 
Міжнародны валютны фонд 
жорстка абгаворвае умовы 
прадстаўлення крэдытаў – 
іх нельга выкарыстоўваць 
для павышэння заробкаў, то 
іншыя магчыма выкарыстаць. 
Пакуль Беларусь не адчувае 
цяжар вяртання даўгоў, бо 
асноўныя плацяжы павінны 
ажыццяўляцца ў 2013-2014 
гадах. І зараз даўгі склада-
юць амаль восем з паловай 

мільярдаў рублёў без уліку 
мільярда  даляраў за размяш-
чэнне еўрабондаў. Падрабязна 
пра вяртанне даўгоў напісана 
ў артыкуле на чацвёртай ста-
ронцы гэтага нумара.

Але існуюць іншыя даўгі. 
Даўгі маральнага абавязку. 
Даўгі дзеючага пакалення пе-
рад нашымі нашчадкамі. Бе-
ларусь растранжырыла час 
для мадэрнізацыі эканомікі 
абслугоўваючы міфы дзеюча-
га рэжыму. Ды і атрыманыя 
52(!) мільярда даляраў ад па-
ставак расейскага газу і нафта 
па вялікаму рахунку прайшлі 
міма грамадскага кантро-
лю. У выніку мы не пайшлі 
за цывілізаваным светам, а 
застылі ў савецкім мінулым. 
Застылі, стоячы на каленях, 
перад бюракратыяй, якая 
атаясамляецца з дзеючай вер-
тыкаллю. Кантрактная сістэма 
зрабіла беларусаў прыгоннымі 

перад начальнічкамі рознага 
ўзроўню: участка, арганізацыі, 
раёна і г.д. Канешне, сярод іх 
ёсць і нармальныя, адэкват-
ныя людзі, але і яны бароняць 
заганную адміністратыўную 
сістэму. І наш доўг, абавязак 
палягае ў тым, каб замяніць 
пачварную сістэму вертыкалі 
чалавечай, дэмакратычнай 
сістэмай. Гэта наш доўг перад 
моладдзю, якая жадае свабо-
ды, справядлівасці.

І распачатая кампанія, якая 
з’яўляецца імітацыяй выбараў,  
дае магчымасць паменьшыць 
нашы даўгі перад будучы-
няй. І гэта павінны зрабіць не 
прызначаныя камісіі, якія зро-
бяць патрэбныя лічбы падліку 
галасоў, а павінны рабіць самі 
грамадзяне. Падтрымліваючы 
альтэрнатыўных кандыдатаў. 
Адстойваючы сваё права на 
чэсныя выбары.

Леанід Гаравы.

афёра года: жыццё 
за чужы кошт

Пры ажыццяўленні транспартнага 
абслугоўвання сельскіх жыхароў 
Гарадоччыны «Аўтобусны парк №1 г. 
Віцебска» не мае ніводнага прыбытковага 
маршрута. 

Транспартнае абслугоўванне жыхароў 
раёна ажыццяўляецца зыходзячы з 
сацыяльных стандартаў, якія вызначылі 
мінімальны ўзровень паслугаў для грамадзян. 
Пры наяўнасці амаль самай вялікай тэрыторыі 
раёна ў краіне і неабходнасці транспартнага 
абслугоўвання 312 населеных пунктаў пры 
неабходных 514 рэйсах у месяц Гарадоцкі 
філіял «Аўтобуснага парка  №1 г. Віцебска» 
робіць больш 900 рэйсаў. Па вялікаму 
рахунку гэта каля трох рэйсаў у месяц(!) на 
кожны населены пункт.

Пры гэтым гарадоцкія аўтобуснікі не 
могуць пазбегнуць стратнасці маршрутаў. 
На самым лепшым маршруце акупаемасць 

дасягнула толькі 78%, а на горшых не 
збіраюць і пятую частку неабходных сродкаў 
пры перавозцы пасажыраў. У выніку малой 
напаўняльнасці рэйсаў страты аўтапарка  
толькі ў ліпені дасягнулібольш 34 млн. рублёў, 
а за семь месяцаў 2010 года сталі больш 114 
млн. рублёў. І зараз не можа быць гаворкі 
аб ўвядзенні дадатковых маршрутаў або 
рэйсаў. Галоўнае – ўтрымацца на дасягнутай 
колькасці рэйсаў. Можна не сумнявацца, што 
гэтую колькасць рэйсаў будуць трымаць да 
завяршэння прэзідэнскай кампаніі. А там, 
як кажуць у народзе – як бог пашле.  І гэта 
зразумела, бо за гады кіравання першага 
прэзідэнта колькасць насельніцтва ў раёне 
скарацілася больш чым на трэць і складае 
зараз каля 26  тысяч насельніцтва. Пры такім 
знікненні насельніцтва аўтобусы ўсё больш 
будуць перавозіць паветра, а не пасажыраў.

Т. Гаражанка.

няма рэнтабельныХ маршрутаў

Суд Гарадоцкага раёна разгледзіў іскі 
трох грамадзян да грамадзянкі К., якая 
пазычаўшы ў іх грошы, так і не вярнула.  
Але рэальна пацярпеўшых ад махлярскіх 
дзеянняў грамадзянкі К. значна больш. 

23 верасня суддзя А. Ляшковіч 
разгледзіў іскі трох грамадзян Гарадка, 
якія пазычылі грошы грамадзянцы К., але 
так і не дачакаліся іх вяртання. Агульны 
іск да грамадзянкі, якая вырашыла жыць 
за чужы кошт, склаў больш сямі мільёнаў 
рублёў. Грамадзяне пазычалі грошы 
грамадзянцы К, якую добра ведалі, бо яна 
прасіла грошы для лячэння сваёй маці. Але 
пазычаўшы грошы і атрымаўшы аб гэтым 
распіскі ад грамадзянкі К., пацярпелыя 
так і не дачакаліся вяртання грошаў.

Па нашай інфармацыі грамадзянка К. 
пазычыла такім спосабам грошы ў сваіх 
шматлікіх знаёмых, а таксама і ў бацькоў 
вучняў, калі шчэ працавала ў школе. 
Сабраўшы вялікую суму, а па чутках гэта 
сума больш ста шасцідзесяці мільёнаў 
рублёў, яна вырашыла жыць на працэнты 
ад грошаў, пакладзеных у банк і не 
з’явілася на працу ў школу.

Суддзя Аляксандр Ляшковіч прыняў 
рашэнне аб вяртанні пацярпелым 
пазычаных грошаў у суме больш сямі 
мільёнаў. Дадзенае рашэнне  ўступіць у 
законную сілу пасля дзесяці дзён, калі не 
будзе абскарджана грамадзянкай К.

Па нашай інфармацыі, пацярпелых 
ад пазычання грошаў значна больш. 
Праблема палягае у тым, што не ўсе 
грамадзяне бралі распіскі, аддаючы 
грошы ў рукі ашуканкі. У гэтым выпадку 
яны мусяць або ўзяць распіску ад 
грамадзянкі К., або мець сведкаў, якія 
падцвердзяць гэты выпадак. Грамадзяне 
ж, маючыя на руках распіскі, пачалі 
звяртацца ў праваахоўчыя органы наконт 
вяртання сваіх грошаў.

Т. Гаражанка.

Прапануецца ўключыць дасведчанага актывіста
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Раніцай пры запраўцы 
сельгастэхінікі 23 гадовы кіроўца 
трактара задавіў свайго калегу, 
якія таксама збіраўся заправіцца 
для працы. Гэты няшчасны вы-
падак адбыўся ў ААТ «Гарадоцкі 
РАПЗ» да якога адносіцца былы 
саўгас «Чырвоны кастрычнік» з 
цэнтрам у в. Селішча. Па мерка-
ванню вяскоўцаў,  гэта адбылося 
таму, што кіроўца не меў неабход-
ных навыкаў  кіравання тракта-

рам, ды і загінуўшы не меў праў на 
кіраванне, бо быў іх пазбаўлены. 
У загінаўшага засталася 18 гадо-
вая дачка дзень народзінаў якой 
цяпер прыпадае на дзень смерці 
бацькі.

Праваахоўчыя органы і служ-
бы адказныя за бяспеку працы за-
раз займаюцца высвятленнем усіх 
абставін трагедыі.

Л. Антонаў.

спартыўны зал птушкафабрыкі пачаў працаваць
Спартыўны зал, які 

афіцыйна называюць 
фізкультурна-аздараўленчы 
комплекс, быў закрыты больш 
пяці гадоў пасля  аварыі з 
батарэямі ацяплення, якія 
размерзліся, а таксама з 
праблемамі  электразабе-
спячэння будынка. Само ж 
будаўніцтва комплекса па-
чалося на пачатку 90-х гадоў 
мінулага стагоддзя і прыду-
гледжвала ўвядзенне у эксплу-
атацыю спартыўнага зала для 
гульнявых відаў спорту і басей-
на. Але фінансавая сітуацыя на 
прадпрыемстве пагоршылася і 
пра басейн давялося забыцца. 
Ды і новую гасцініцу давялося 
аддаць Міністэрству спорта 
і турызма, далучыўшы яе да 
ЦАП «Раўбічы». І таму фактыч-
на застаўся спартыўны зал, а 
аб аздараўленчых працэдурах 
у басейне або ў сауне давяло-

ся забыцца.
Грамадзяне Гарадка неад-

наразова на працягу апошніх 
гадоў патрабавалі ад 
в ы ш э й с т а я ч а -
га кіраўніцтва, 
як рамонту 
спартыўнага 
зала, так і  
рэалізацыі 
П а с т а н о -
вы Савета 
М і н і с т р а ў 
ад 1997 года 
аб стварэнні 
ў Гарадку Цэн-
тра зімовых 
відаў спорту.

І вось у рэшце-
рэшт кіраўніцтва 
птушкафабрыкі з дапамогай 
гарадоцкіх прадпрыемстваў  
адрамантавала спартыўны 
зал, патраціўшы каля 200 млн. 
рублёў. А ўрачыстае адкрыц-

цё адбылося 3 верасня. Зараз 
у спартыўным зале аматары 
спорту будуць мець магчы-

масць займацца валейбо-
лам, міні-футболам, 

б а с к е т б о л а м , 
н а с т о л ь н ы м 

тэнісам. Для 
дзяцей 9-12 
гадоў будзе 
дзейнічаць 
секцыя па 
лёгкай ат-
л е т ы ц ы . 

Заняткі ў сек-
цыя будуць 

праходзіць па 
два разы на тыд-

зень, а для аматараў 
трэнажораў зал адкрыты 

тры дні ў тыдзень.
Кошт месячнага абанемен-

та складае 20 тысяч рублёў, 
а для дзяцей да 12 гадоў на-
палову менш і аплачваецца 

ў бухгалтэрыю прадпрыем-
ства. Пры гэтым работнікі 
птушкафабрыкі і іх дзеці ма-
юць зніжкі пры наведванні 
спартыўнага зала.

Зараз ад кіраўніцтва прад-
прыемства залежыць ці стане 
спартыўны зал цэнтрам здаро-
вага ладу ў Гарадку і ці будзе 
ён прывабліваць спартсменаў  
на зборы ў Гарадок. Бо побач 
са спартзалам маецца танная 
гасцініца, а ваколіцы Гарад-
ка славяцца сваімі лыжнымі 
магчымасцямі. Эфектыўнае 
выкарыстанне існуючага 
спартыўнага патэнцыялу на-
шага горада ёсць справа го-
нару для яго кіраўніцтва. І 
інфармацыйныя матэрыялы 
спортзала павінны расказваць 
перш за ўсё пра спартыўны і 
турыстычны патэнцыял Гара-
доччыны.

Л. Антонаў.

наша бібліятэка

24 верасня, калі лепшыя механізатары накіроўваліся на 
рэспубліканскія «Дажынкі 2010», у в. Селішча адбыўся трагічны 
выпадак: трактарам задавілі трактарыста. 

трагедыя перад “дажынкамі”

аналітычныя эсэ 
«невядомая беларусь», 
пад рэдакцыяй  
в. ак удовіча і а. 
анціпенкі, мінск, 2008, 
ст. 374, наклад – 1000 ас.

Кнігу аб’ёмам 374 старонкі складаюць 
тры блока, у якіх Беларусь паказана вачыма 
беларусаў, расейцаў і палякаў. Сярод аўтараў - 
16 беларускіх, рускіх і польскіх інтэлектуалаў, 
у тым ліку: Васіль Быкаў, Уладзімер Арлоў, Сяр-
гей Дубавец, Пётр Васючэнка, Валер Булгакаў, 
Алесь Смолянчук, Андрэй Дынько, Аляксей 
Сіманаў, Аляксандр Фадзееў, Валянцін Гефтэр, 
Эльжбета Смулкова і Рышард Радик .

Упершыню кніга выйшла на чэскай мове ў 
2005 годзе сіламі Любаша Веселы пры дапа-
мозе арганізацыі «Чалавек у бядзе». Прад-
мова да гэтага выдання напісаў Вацлаў Гавел. 
Урывак з гэтага прадмовы вынесены на во-
кладку беларускай версіі. Расійскае выданне 
«Невядомай Беларусі» выйшла  ў 2005 годзе.

Кніга, напісаная ясным і простым мовай, 
разлічвалася на замежнага, і ў першую чаргу 
на расейскага, чытача. Ініцыятарам выдання 
з’яўляецца фонд» За новую Беларусь «пад 
старшынствам Васіля Лявонава. Задумка была 
ў тым, каб даць расійскаму істэблішменту 
паняцце аб тым, што беларусы бачаць сябе 
зусім інакш, чым расейцы. Аўтары жадалі 
паказаць, што ў Беларусі ўжо сфармавалася 
яснае бачанне сваёй гісторыі, свайго сёння і 
сваёй будучыні, адрознае ад таго, як бачаць 
гэта расейцы і, у першую чаргу, расейская 
палітычная эліта. 

Рэдактары выдання імкнуліся стварыць 
кнігу пра Беларусь і беларусаў, якія будуць 
жыць доўга. «Мы спадзяемся і верым, што 
праз гады пасля першага, чэшскага выдан-
ня яна  будзе цікавай, актуальнай і значнай і 
для нас саміх», - адзначае Валянцін Акудовіч.  
Прыцягвае увагу чытача тое, што выказваньні 
польскіх аўтараў, іх бачанне Беларусі і 
беларусаў шмат у чым жорсткае, нязвыклае 
і не зусім прыемнае, але як раз карэктуе бе-
ларускае, іншы раз залішне рамантызаваныя 
разуменне саміх сябе і свайго гістарычнага 
мінулага.

Для чытання кнігу магчыма замовіць у 
рэдакцыі нашага  выдання.

Л. Антонаў.

На цэнтральнай плошчы Гарадка шэсць 
дзён размяшчаўся заапарк «Фламінга» 

З 14 па 19 верасня жыхары Гарадка мелі 
магчымасць зноў сустрэцца з заапаркам 
«Фламінга», які наведаў наш райцэнтр. 
Заапарк наведваў Гарадок пасля двухгада-
вой адсутнасці і размясціўся не на стадыё-
не, а ў самым цэнтры горада – на плошчы 
Леніна. Правадыр сусветнага пралетарыя-
та апынуўся ў атанчэнні фургонаў і машын, 
на якіх перавозяцца жывёлы і атрыбуты 
атракцыёнаў. За час знаходжання заапар-
ка правадара амаль не было бачна з-за 
атракцыёнаў і клетак з жывёламі. Добра 
шчэ, што помнік апынуўся за межамі заа-
парка, а не размясціўся сярод жывёл.

Сам жа заапарк даставіў радасць дзе-
цям і дарослым, якія мелі магчымасць 
заплаціць за білеты. Білеты ў гэтым годзе 
выраслі ў коштах і каштавалі даволі не тан-

на для бацькоў нашага 
райцэнтра. Наведванне 
заапарка дарослым – 10 
тысяч рублёў, дзецьмі ад 
3-х да 10-ці гадоў – 7000 
руб., а атракцыёны, якіх 
было сем розных відаў, 
каштавалі чатыры  тыся-
чы. Сярод атракцыёнаў 
была як «Комната сме-
ху», так і «Замак жахаў», 
а таксама дзеці мелі маг-
чымасць паскакаць на 
батуце або паездзіць на 
паравозіку.

Пасля адбыцця заапарк недасведча-
ныя грамадзяне здзіўляюцца пахам, якія 
плывуць над плошчай Леніна. Асфальт і 
памыты, але вынікі амаль тыднёвага зна-
ходжання дзікіх жывёл на плошчы ўсё шчэ 

адчуваюцца. Але бюджэт раёна за арэн-
ду плошчы атрымаў каля дзвух мільёнаў 
рублёў для неадкладных патрэб.

Т. Гаражанка.
На здымку: Зверы шчэ не бачылі такога 

дзядзьку.

ленін ля заапарка 

па ранейшаму сцэнарыю
Мясцовыя ўлады па-

ранейшаму не уключаюць у 
склад тэрытарыяльных камісій 
прадстаўнікоў апазіцыі. Гэта 
падцвердзілі адбыўшыяся 
паседжанні выканаўчай і 
прадстаўнічай улады ў Гарадку 
і адмова ва ўключэнні ў склад 
камісіі актывіста Руху “За сва-
боду” Леаніда Гаравога.

Грамадзяне  прапанавалі ў 
склад камісіі ўключыць Леаніда 
Гаравога, які дасканала ведае 
Выбарчы кодэкс, мае дось-
вед перамогаў над мясцовымі 
чыноўнікамі пад час выбарчых 
кампаній, адстойвае прынцып 
адкрытасці і празрыстасці вы-
барчай кампаніі.

Але на сумесным паседжанні 
ў Гарадку Надзея Бурунова 
прадстаўляла інфармацыю 

для галасавання толькі дзеля 
захавання ранейшага скла-
ду раённай камісіі. Пры гэ-
тым дэманстраваліся дзівосы 
“дэмакратыі”.  Члены раён-
най камісіі, якія на мясцовай 
кампаніі прымалі рашэнні аб 
утварэнні акругаў, іх межаў, 
з парушэннем дзеючага 
заканадаўства,  падаваліся як 
кампетэнтныя спецыялісты. 
Гэта датычылася і Н. Берасне-
вай, і У. Зыкава, і Т. Краўчанкі 
і іншых прэтэндэнтаў. А 
Леаніда Гаравога, які перад 
ЦВК даказаў некампетэнт-
насць раённай камісіі на мяс-
цовых выбарах ахарактары-
завала, як адміністратыўнага 
парушальніка выбарчага 
заканадаўства, які скандаліў у 
выбарчых камісіях.

Тое, што нашы чыноўнікі ма-
юць нізкую прававую культу-
ру не для каго не сакрэт. Жыць 
па паняццях, а не нормах за-
кона, гэта ў іх, мусіць, у крыві. 
Але для намесніцы старшыні 
райвыканкама магчыма было 
б мець веды аб тым, што 
грамадзянін праз год пасля 
вынясення адміністрацыйнага 
пакарання лічыцца не меўшым 
адміністратыўнае пакаран-
не. Тым больш, што судовы 
пераслед Леаніда Гаравога 
адбываўся па сумнеўных ма-
тэрыялах  кампаніі аж 2006 
году. Менавіта тады ўлады ма-
сава пераследвалі актывістаў і 
запушвалі абвінавачваннямі ў 
тэрарызме, наконт атручаных 
пацукоў. 

На сумесным жа паседжанні 

яго удзельнікі падтрымалі ўсе 
прапановы  Надзеі Буруно-
вай па фармаванню раённай 
выбарчай камісіі. У выніку з 
21 вылучанага прадстаўніка 
ў камісіі ўключылі 13 “кам-
петэнтных” грамадзян, якія ў 
абсалютнай большасці працу-
юць на дзяржаўных пасадах.

Зараз Леанід Гаравы будзе 
патрабаваць ад Надзеі Бу-
руновай, каб яна папрасіла 
прабачэння за распаўсюд не-
дакладнай інфармацыі, зня-
важаючай гонар і годнасць 
актывіста, і зрабіла гэта перад 
сумесным складам прэзідыума 
Гарадоцкага Савета дэпутатаў 
і Гарадоцкім райвыканкамам.

Л. Антонаў.

На чацвёртым месяцы 
кіравання Васіля Муранко-
ва ў рэшце-рэшт абсталявалі 
аўтапрыпынак ля аўтаваказала. 
Але праблемы бяспекі пасажыраў 
засталіся. 

20 верасня абсталявалі 
аўтапрыпынак ля аўтавакзала 
г. Гарадка.  Дадзеную пра-
блему вырашылі за дзень, 
але яна існавала на працягу 
дзесяцігоддзяў існавання га-
радоцкай улады. Праблема 
існавала з тых часоў, калі пачаўся  
рух грамадскага транспарта па 
Гарадку. І пра яе не мала разоў 
узгадвалася на старонках неза-
лежнага выдання «Гасцінец», калі 

падымалася тэма транспартнага 
абслугоўвання ў Гарадку. 

І вось пытанне часткова вы-
рашана. Перад абсталяваннем 
прыпынка, каля яго з’явілася 
аб’ява аб новым раскладзе руху 
аўтобусаў. Толькі другі аўтобус, 
паспрабаваўшы распачаць рух 
у выходныя дні, праз тыдзень 
яго спыніў. Але ў раскладзе спы-
ненне руху не адлюстравана. І 
пасажыры дарма чакаюць  другі 
гарадскі аўтобус у выхадныя дні.

Таксама  застаецца невыраша-
най праблема бяспечнага пады-
ходу пасажыраў да прыпынкаў ля 
аўтавакзала і, як кажуць у народ-
зе, ля танка. Службы адказныя 

за бяспеку руху ніяк не могуць 
дамовіцца аб усталяванні знакаў 
«Пешаходны пераход», каля гэ-
тых прыпынкаў. Пры ўзрастанні 
колькасці аўтамашын у Гарадку 
пешаходам небяспечна рухацца 
да гэтых прыпынкаў, каля якіх 
праносяцца са скорасцю больш 
60 км/г аўтамашыны. Вядома, 
што усе нарматыўныя дакументы 
абавязваюць улады праяўляць 
клопат пра бяспеку руху. Толькі 
вось у Гарадку гэты клопат ніяк 
не праяўляюць, нягледзячы на 
шматлікія скаргі грамадзян. І 
колькі шчэ дзесяцігоддзяў на 
гэта трэба?

Т. Гаражанка.

праз дзесяцігоддзі ўпарадкавалі прыпынак

14 
верасня 

пачаў працаваць 
спартыўны зал Гара-

доцкай птушкафабрыкі 
пасля завяршэння ра-

монту. З гэтага дня 
спартыўны зал будзе 
працаваць з 15.00 да 

22.00 акрамя вы-
хадных дзён. 
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З чым 
ідзе на выбары 

Аляксандар Лукашэн-
ка? якія наступствы для 

нацыянальна-дэмакратычнага 
флянгу апазыцыі будзе мець адмо-
ва Аляксандра Мілінкевіча балята-
вацца на прэзыдэнта? «я прыйшоў, 

каб вы перамаглі,» – кажа ўладзімер 
Някляеў. «вы» – гэта хто? Па гэтых пы-

таньнях у «Праскім акцэнце» вядуць 
спрэчку сябра выбарчага штабу 
Някляева Аляксандар Фядута, 

старшыня партыі бНФ Аляк-
сей янукевіч і аналітык 

Сяргей Чалы.

По словам члена ЦИК Надежды Кисе-
левой, к списку инициативной группы 
замечаний нет. В то же время поступи-
ло заявление от другого претендента, 
индивидуального предпринимателя 
из Витебска Владимира Провальского, 
в котором он просит не регистриро-
вать инициативную группу Лукашен-
ко, поскольку документы в ЦИК он не 
представил лично.

 Как заявила председатель ЦИК 
Лидия Ермошина, есть практика, ког-
да вместо претендентов документы 
подавали их доверенные лица, и об 
этом уже неоднократно говорилось. 
Такое было, в частности, на местных 
выборах. «Оснований отказать нет», 
- заявила Ермошина. По ее словам, 
Лукашенко написал доверенность на 
подачу документов и все документы 
подписывал лично.

 Зарегистривал ЦИК и инициатив-
ную группу лидера кампании «Говори 
правду» Владимира Некляева. К нему 
у Центризбиркома также были пре-
тензии, так как поэт некоторое вре-
мя жил за пределами Беларуси. Как 
заявила член ЦИК Надежда Киселева, 
со ссылкой на объяснение Некляева, 
это были творческие командировки, 
а юридически он не эмигрировал, зна-
чит, может баллотироваться, посколь-
ку последние 10 лет де-юре постоян-

но проживал в Беларуси. По словам 
председателя Центризбиркома Лидии 
Ермошиной, в СМИ сообщалось об 
эмиграции претендента, однако нет 
формальных доказательств того, что 
Некляев не проживал в Беларуси. Она 
сослалась на пример Зенона Позняка, 
который проживал за рубежом, но его 
инициативная группа была зареги-
стрирована.

 В то же время секретарь ЦИК Ни-
колай Лозовик предложил отказать 
в регистрации инициативной группы 
Некляева.

В итоге инициативная группа боль-
шинством голосов была зарегистри-
рована. Она состоит из 3.217 человек.

 Ранее на заседании были зареги-
стрированы инициативные группы 
Владимира Некляева (восемь членов 
ЦИК высказались за, три - против), 
Ярослава Романчука, Юрия Глушакова, 
Андрея Санникова, Алеся Михалеви-
ча, Дмитрия Усса, Григория Костусева, 
Сергея Гайдукевича (девять - за, два - 
против) и Виталия Римашевского (все, 
кроме Некляева и Гайдукевича, едино-
гласно).

 Не зарегистрированы инициатив-
ные группы Натальи Стариковой и 
Ильи Добротвора.

«белорусский партизан».

Центризбиком на заседании 27 сентября единогласно зарегистрировал 
инициативную группу Александра Лукашенко, баллотирующегося на чет-
вертый срок, а также группы остальных основных претендентов. Чтобы 
стать кандидатами, им необходимо в течение месяца собрать не менее 100 
тысяч подписей граждан. 

вСЕ оСНовНыЕ ПРЕТЕНДЕНТы ПРоДоЛжАТ 
иЗбиРАТЕЛЬНый МАРАФоН

Дракахруст: Выбарчая кампанія пачалася. З чым кан-
дыдаты ідуць на выбары і хто на іх уласна ідзе?

У чацьвер Аляксандар Лукашэнка выступіў на зьезь-
дзе Фэдэрацыі прафсаюзаў. Ён афіцыйна не заяўляў пра 
тое, што будзе ўдзельнічаць у выбарах, хаця казаў пра 
пляны, якія прасьціраюцца на гады і нават пяцігодкі на-
перад. У прамове перад афіцыйнымі прафсаюзамі пра-
гучала некалькі вострых заяваў, адно вызначэньне: апа-
зыцыя – ворагі народа, чаго вартае, але ці намаляваўся 
з гэтых заяваў хаця б нейкі эскіз выбарчага пасланьня 
дзейнага кіраўніка дзяржавы?

Чалы: Усе зачапіліся за гэтую фразу – ворагі народу, 
хаця сэнс трэба глядзець ня ў словах, а зьмесьце. Бо 
там было сказана пра тое, што калі ў нас зьяўляецца 
нейкі зьнешні вораг, то апазыцыя шукае там крыніцы 
для таго, каб можна было зьмяніць сытуацыю ўнутры. 
Гэта тое, што Ленін у свой час называў ператварэньнем 
імпэрыялістычнай вайны ў вайну грамадзянскую. Аб-
салютна відавочна, што з траўня мінулага году Расея 
вядзе эканамічную, а зараз ужо і інфармацыйную вай-
ну з Беларусьсю. І зусім не з Лукашэнкам, бо асабістыя 
адносіны  – гэта пытаньне апошніх некалькіх месяцаў, 
а ўсё пачалося значна раней. Цяпер разглядаецца такі 
варыянт пазыцыянаваньня, калі дзейны прэзыдэнт вы-
ступае як абаронца эканомікі і сувэрэнітэту супраць 
зьнешняй агрэсіі, і адпаведна апазыцыя – гэта тыя, што 
спрабуе скарыстацца зьнешняй пагрозай, каб зьмяніць 
сытуацыю ўнутры.

Дракахруст: Аляксей, а вы з гэтага вы-
ступу зразумелі, якое бачаньне будучай 
Беларусі будзе прапаноўваць Лука-
шэнка падчас выбарчай кампаніі?

янукевіч: Я думаю, што як і 
падчас кампаніі 2006 году, ён 
ня будзе прапаноўваць нейкае 
пазытыўнае бачаньне, якая Бе-
ларусь будзе пры ім, а будзе 
маляваць нэгатыўную карціну 
той будучыні, якая чакае Бела-
русь, калі ён ня будзе пераа-
браны. Будзе гаварыцца, што 
ад дабра дабра не шукаюць, што 
можа гэты прэзыдэнт і ня самы 
дасканалы і можна яму шмат што 
закідаць, але калі яго ўлада не 
ўтрымаецца, то будзе хаос, вайна, 
разруха, кроў. Я перакананы ў гэтым.

Дракахруст: Аляксандар, Сяргей 
Чалы пэўны час таму пісаў, што як раз з ба-
чаньнем будучыні Беларусі ў Лукашэнкі ў гэтай 
кампаніі будуць праблемы. Дык Лукашэнка прыдумаў 
нешта – як вы ацэньваеце?

Фядута: Я згодны з калегамі і паспрабаваў бы сын-
тэзаваць іх пункты гледжаньня. Сапраўды, Лукашэн-
ка зараз будзе палохаць тым, што ідзе эканамічная і 
інфармацыйная вайна з Расеяй і калі будзе кепска, то 
кепска будзе таму, што ён сыдзе, бо ён адзіны гарант 
таго, што мы будзем мець хаця б тое, што маем. Апанэнты 
будуць казаць, што сапраўды ідзе вайна, але Лукашэнка 
зьяўляецца адным са стваральнікаў сытуацыі, якую мы 
маем, што ўвесь час свайго кіраваньня ён замест таго, 
каб дывэрсыфікаваць каналы, па якіх ішлі нафта і газ, 
нічога не рабіў, а толькі будаваў лядовыя палацы і г.д. 

Дракахруст: Паколькі па гэтым пытаньні паміж вамі 
суцэльная гармонія, то мы пяройдзем да пытаньняў пра 
апазыцыю, па якіх яна, я спадзяюся, разбурыцца.

Сэнсацыяй гэтай кампаніі (хаця і цалкам чаканай) 
стала заява Аляксандра Мілінкевіча пра тое, што ён 
ня будзе балятавацца ў прэзыдэнты ў гэтай кампаніі. 
Мілінкевіч тлумачыў сваё рашэньне ўмовамі правяд-
зеньня выбараў, але яны, здаецца, ня надта зьмяніліся з 
2006 году, калі ён быў адзіным кандыдатам ад апазыцыі. 
Дык чаму ён сышоў з дыстанцыі, на ваш погляд? Ума-
цуе ці аслабіць нацыянальна-дэмакратычную плынь 
апазыцыі гэты крок спадара Мілінкевіча?

Фядута: Умацуе па-першае. На мой погляд. Па-другое 
– гэта ратуе лёс самога спадара Мілінкевча, таму што ён 
пасьля гэтых выбараў ацалее ў якасьці палітыка. 

янукевіч: З аднаго боку, Аляксандар Мілінкевіч 
зьяўляецца на сёньняшні дзень найбольш яскравай і 
вядомай фігурай у нацыянальна-дэмакратычным коле 
і ягоны няўдзел робіць кампанію больш складанай для 
нацыянальна-дэмакратычных сілаў. Але зь іншага боку,  
некалькі апошніх месяцаў і нават раней гучала недо-
брасумленная крытыка ў бок Аляксандра Мілінкевіча 
менавіта як лідэра нацыянальна-дэмакратычных сілаў. 
Гэтыя закіды сыпаліся з усіх бакоў, яны наносілі моцную 
шкоды нацыянальна-дэмакратычным сілам. І тым, што 
ён сыходзіць з кампаніі, ён адводзіць ад сябе ўсе гэтыя 
абвінавачваньні, бо няма ніякага сэнсу на яго нападаць, 
калі ён не кандыдат, і ў пэўным сэнсе выводзіць дэма-
кратычныя сілы з-пад гэтага вагню.

Усе, ў тым ліку і тыя, хто пралічвае ў Крамлі пэўныя 
сцэнары, разумеюць, што дамагчыся нечага іншага, 
апроч абвяшчэньня  Лукашэнкі пераможцам на гэтых 
выбарах, ня варта. Сыстэма фальсыфікацыі адпрацавана 
настолькі дасканала, што Ярмошына абвесьціць столькі, 
колькі ёй давядуць. Захочуць 93% - яна агучыць 93%, за-
хочуць 57%, каб выглядала, як у Эўропе – яна агучыць 
57%. На гэтыя лічбы ніхто не зьбіраецца зважаць, і мы 
гэта зараз заяўляем. Мы робім стаўку на падвышэньне 
свайго ўплыву ў грамадзтве, і гэта можна будзе выме-
раць і сацыялягічнымі дасьледаваньнямі, і настроям у 
грамадзтве, які будзе бачны і адчувальны. І другое – гэта 
мабілізацыя грамадзтва на актыўны супраціў. І гэта так-
сама можна будзе пабачыць абсалютна яўна.

Чалы: Гэтыя выбары большасьцю гульцоў успрыма-
юцца як выбары прамежкавыя. Мала хто разьлічвае на 
перамогу, і хутчэй за ўсё  проста закладае фундамэнт 
для наступных выбараў – магчыма парлямэнцкіх, маг-
чыма прэзыдэнцкіх. Зьмест гэтага электаральнага цы-
клю – гэта зьмена эпох, зьмена пакаленьняў, сыходзяць 
«зубры», якіх увасабляе ў тым ліку і Мілінкевіч. І сваім 

выбарам ён як бы бласлаўляе маладое пакаленьне.
Зразумела, што па лёгіцы кандыдатам ад БНФ павінен 

быў быць сам Аляксей Янукевіч. Проста па ўзросту ён па-
куль ня можа балятавацца. Наколькі я разумею, яны хо-
чуць ператварыць партыю БНФ са сьцягу нацыяналізму 
крыві і мовы ў клясычную права-кансэрватыўную пар-
тыю.

І з гэтага пункту гледжаньня маніфэст Кастусёва-
Янукевіча – першая спроба падчас гэтай выбарчай 
кампаніі сказаць нешта зьмястоўнае. Яны сказалі, пра 
што яны наагул. На жаль у нас зараз усе кандыдаты ні аб 
чым. Хто такі Някляеў, акрамя таго, што ён паэт?

Гэты маніфэст пры ўсіх яго недахопах – вельмі 
правільнае пазыцыянаваньне, хлопцы паказалі, хто яны 
такія.

Аляксей мае рацыю, гэтая своеасаблівая перада-
ча паўнамоцтваў ад Мілінкевіча важная яшчэ і таму, 
што шмат было чорнага піяру, прычым на жаль ён у 
асноўным сыходзіў ад людзей, якія на мінулых выбарах 
былі паплечнікамі Мілінкевіча.

Дракахруст: А зараз – пра пазыцыянаваньне яшчэ 
аднаго кандыдата – Ўладзімера Някляева. За некалькі 
месяцаў чалавек, які наагул не разглядаўся як чалец 
палітычнай эліты, стаў адным з самых уплывовых сябраў 
гэтага «клюбу». Гледзячы па ўсім, недахопу ў рэсурсах, у 
тым ліку і людзкіх, і арганізацыйных, ён не адчувае. Але 

на што, на каго ён можа разьлічваць? «Я прыйшоў, 
каб вы перамаглі» – слоган кампаніі, агуча-

ны Ўладзімерам Някляевым. А вось гэтае 
«вы» – гэта хто? 

Фядута: «Вы» ў лёзунгу Някляева 
– гэта тыя, каго спадар Чалы зараз 

так крытычна ацаніў, гэта тыя, хто 
хоча пераменаў. Гэта ня тыя, хто 
супраць Лукашэнкі, а тыя, хто 
хоча пераменаў у дзяржаве 
і ў грамадзтве, ў тым ліку і ў 
эканоміцы, любай сэрцу спа-
дара Чалага. На мой  погляд, 
гэта слушнае пазыцыянавань-
не, бо дагэтуль усе кандыдаты, 

якія ішлі на прэзыдэнцкія выба-
ры, ўспрымалі сябе як мэсіі, якія 

пакліканыя выратаваць дзяржа-
ву. У нашым выпадку кандыдат – 

гэта тэхнічная фігура, якая мусіць 
кансалідаваць пэўную частку грамад-

зтва і дамагчыся яе перамогі. Спадар 
Някляеў верыць, што можна перамагчы на 

гэтых выбарах, і я веру, што можна перамагчы 
менавіта на гэтых выбарах. Я лічу, што кансалідацыя гра-
мадзтва ўсё роўна адбудзецца і магчыма на этапе збору 
подпісаў. Я думаю, што мы, я маю на ўвазе апазыцыйны 
электарат, здолеем дамовіцца праз нашых кандыдатаў, 
каб гэтым разам перамога сапраўды была.

янукевіч: Мы не разглядаем нікога з тых, хто зма-
гаецца з Лукашэнкам, у якасьці ворага. Але мы кажам, 
што на сёньняшні момант у спадара Някляева і ў партыі 
БНФ розныя стратэгіі і мы ў пэўнай ступені зьяўляемся 
канкурэнтамі.

 На сёньняшні момант нельга казаць пра нейкага пра-
расейскага кандыдата ў тым сэнсе, што Крэмль прыняў 
рашэньне і хоча, каб гэтая канкрэтная асоба стала прэ-
зыдэнтам Беларусі. На сёньняшні момант мы перад 
усім кажам пра прарасейскі сцэнар. На нашу думку, 
тыя, хто пазытыўна ацэньваюць тое, што зараз робіць 
у дачыненьні да Беларусі, да Лукашэнкі Крэмль і яго 
інструмэнты, тыя, хто пазытыўна ацэньваюць тую ролю, 
якую гэта можа адыграць, на нашу думку ўдзельнічаюць 
сьвядома ці несьвядома ў крамлёўскім сцэнары.

Чалы: Я б згадзіўся з тым, што гэтыя выбары – 
сапраўды шанец электаральнай перамогі ўпершыню за 
многія гады. Я ў сваіх інтэрвію нават казаў, як гэта можна 
было б зрабіць. Зь іншага боку, гледзячы на выбарчую 
кампанію Някляева, я бачу, што яны зрабілі ўсе памылкі, 
якія толькі можна было зрабіць. Маючы тыя грошы, якія 
былі ў іх, гледзячы па тым, што яны робяць на рынку 
апазыцыйных паслугаў, вынік, які атрыманы – гэта про-
ста пшык.

Пытаньне ня ў колькасьці людзей у мэтавай групе, 
а ў тым, што ў людзей, якія прыходзяць на выбары, ў 
галаве павінна быць уяўленьне, што сабой увасабляе 
кандыдат. У Лукашэнкі ў 1994 годзе было моцнае анты-
карупцыйнае пасланьне, яно фактычна і выцягнула ўсе 
выбары.

Нават самы лёзунг – я прыйшоў, каб вы перамаглі, 
калі трэба тлумачыць, хто такія «вы» – гэта ўжо піяр-
правал. Я магу прапанаваць просты мэханізм кон-
тарпраграмаваньня: някляеўскі лёзунг «Я прыйшоў, 
каб вы перамаглі», а побач – маскоўскі тандэм. І будзе 
відавочна, хто такія «вы». 

Да нейкага пэрыяду я зь цікавасьцю назіраў за тым, 
што рабіла яго кампанія. Да таго моманту, пакуль ён 
не сказаў, што сам ідзе на выбары. Я меркаваў, што 
гэта хутчэй мабілізацыйная кампанія, кшталту кампаніі 
«Выбірай» у 2001 годзе: стварыць структуру, а ў апошні 
момант выцягнуць чорціка з табакеркі.

У мяне ўражаньне, што мэты перамагчы тут проста 
няма. Дзеяньні кампаніі «Гавары праўду» нагадваюць 
камэдыю «Горе от ума»: сабралася шмат добрых люд-
зей, але вынік – «шумим, братец, шумим».

Я чытаю дакумэнты «Гавары праўду» і не магу зразу-
мець, пра якія перамены ідзе гаворка. Я б сказаў, што 
насамрэч у іх ёсьць вельмі простая мэтавая група. 
Нягледзячы на размовы пра перамены, ідэя – як бы 
зрабіць, каб усё было, як пры Лукашэнку, без Лукашэнкі. 
Гэта сур‘ёзны пасыл дзейнай намэнклятуры. У мяне 
няма іншага тлумачэньня, што людзі робяць усё, каб ня 
выйграць, калі на самой справе перамога магчымая. І 
я ня бачу ў Някляеве прарасейскага кандыдата, я бачу 
ў ім выразьніка інтарэсаў намэнклятуры, якая хоча ўсё 
тое самае, але без Лукашэнкі. 

(Часткова скарочана)

Белорусская партия Зеленые при-
зывает Центризбиркомом Респу-
блики Беларусь не регистрировать 
в качестве претендента в кандидаты 
на пост президента Республики Бе-
ларусь Владимира Некляева.

Публичное бравирование поли-
тиком своего жестокого отношения 
к животным ставит под сомнение 
его моральный облик и заставляет 
задуматься об опасности, которую 
может представлять его кампания 
для общества. 

23-го сентября 2010 года во вре-
мя онлайн конференции на сайте 
интернет-издания «Солидарность». 
Некляев признался, что в детстве 
убил котенка. Процесс убийства 
животного, по словам Некляева, 
был подробно описан им в произ-
ведении «Армагедон. Драматычная 
паэма»: «Мне было гадоў дзесяць, 
калі я злавіў і забіў котку. Яна жыла 
ў свіране, бяздомная. Я забіў яе, 
узяўшы за заднія лапы — галавой аб 
бетонны слуп. Доўга, размахваючы-
ся, я біў і біў каціным целам аб бетон, 
у коткі галавы ўжо не было, а я ўсё 
лупіў, лупіў і лупіў!..»

При этом сам кандидат инициати-
вы «Говори правду» абсолютно не 
испытывает угрызений совести за 
совершенное действо и рассматри-
вает факт убийства животного лишь 
как повод для рефлексии об особен-
ностях своей детской психики.

Некляев: «Многое в детстве – в 
воспоминаниях о нем и в его фикса-
циях – тайна. Например, приступы 
детской жестокости… Во мне такое 
( прим: убийство котенка) случилось 
только раз, но все же случилось. Как, 
почему?.. Обычными спосабами сам 
себе я не мог это объяснить, поэто-
му и попытался проанализировать в 
драматической поэме…»

Поскольку одним из основных 
программных принципов Белорус-
ской партии Зеленые является охра-
на окружающей среды и животного 
мира, мы выступаем с протестом 
против пропаганды жестокого об-
ращения с животными в белорус-
ской политике. Мы хотим напомнить 
Владимиру Некляеву, что убийство 
живого существа не является лишь 
вопросом реализации его болез-
ненного либидо и литературных 
амбиций.

Необходимость защиты животных 

от жестокого обращения давно при-
знана на международном уровне. 
В частности, Европейская конвен-
ция по защите домашних животных 
признает наличие у человека нрав-
ственного долга перед животными и 
запрещает причинять им страдания. 
За действия, которыми бравирует 
писатель, претендующий на пре-
зидентский пост, в большинстве 
европейских стран предусмотрена 
уголовная ответственность. Даже в 
Беларуси, где, по мнению большин-
ства экспертов, права животных за-
щищены в недостаточной степени, 
также предусмотрено наказание 
для таких как Некляев.

Согласно статье 15.45 КоАП Ре-
спублики Беларусь «Жестокое об-
ращение с животными» им грозит 
административный арест сроком до 
двух суток: «Жестокое обращение с 
животными, повлекшее их гибель 
или увечье, а равно истязание жи-
вотных» были запрещены и совет-
ским законодательством. Если бы 
о преступлении стало известно в 
момент его совершения, родителям 
малолетнего убийцы котенка при-
шлось бы предстать перед судом и 
заплатить значительный штраф.

Мы не предлагаем призвать Не-
кляева к судебной ответственно-
сти за поступок, совершенный в 
детстве. Но мы требуем остановить 
пропаганду жестокого обращения с 
животными посредством выборов.

Публичная избирательная кампа-
ния человека с такими взглядами как 
у господина Некляева будет способ-
ствовать дегуманизации белорус-
ского общества. В первую очередь, 
это может нанести огромный ущерб 
моральному здоровью молодежи и 
детей. Кроме того, появление поли-
тического лидера с реноме «убийца 
котенка», станет дискредитацией 
всего белорусского общества в гла-
зах европейской общественности, 
показателем его низкой цивилизо-
ванности.

В силу этих причин мы просим 
ЦИК оказать Владимиру Некляеву в 
регистрации.

Мы так же предлагаем присоеди-
ниться к этому заявлению всем эко-
организациям, зоозащитникам и за-
интересованным лицам

Пресс-служба белорусской 
партии Зеленые.

белорусская партия 
зеленые: остановить 
убийцу котенка

Лукашэнка, МІЛІнкевІч, някЛяеў: хто куды?
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По данным Минфина, в ближай-
шую пятилетку Беларуси придется 
потратить миллиарды долларов 
для обслуживания внешнего гос-
долга. 

По состоянию на 1 августа внеш-
ний госдолг Беларуси составлял 
8,48 млрд долларов, увеличившись 
за первые семь месяцев этого года 
почти на 600 млн долларов. Эти 
данные еще не учитывают 1 млрд 
долларов, которые Беларусь полу-
чила в августе за счет размещения 
евробондов.

Основными кредиторами Бела-
руси до последнего времени яв-
лялись Россия, Международный 
валютный фонд, Венесуэла и Китай.

После размещения евробондов 
Беларусь стала должником еще и 
инвестбанков, управляющих ком-
паний, хэдж фондов, которые при-
обрели белорусские облигации.

Практически все деньги, взятые 
в долг, Беларуси придется вернуть 
в ближайшую пятилетку. Долги Рос-
сии и МВФ мы должны будем начать 
возвращать в 2012 году, а первые 
платежи Беларуси по евробондам 
должны начаться уже в феврале 
2011-го.

С учетом средств, полученных 
Беларусью после размещения ев-
робондов, размер выплат по внеш-
нему долгу превысит в 2011-2015 
годах 8 млрд долларов.

Закономерный вопрос, возни-
кающий по поводу предстоящих 
платежей по внешнему госдолгу, 
касается источников его погаше-
ния. Ведь в белорусской казне 
денег едва ли хватает: бюджет на 
следующий год запланирован с де-
фицитом в размере 3% ВВП.

Экономист Михаил Залесский 
полагает, что для погашения суще-
ствующих долгов Беларусь будет 
привлекать новые заимствования. 
«В Беларуси сегодня нет средств 
для погашения внешнего долга 
и нет оснований считать, что эти 
средства появятся у страны в бли-
жайшие годы. Поэтому будут при-
влекаться новые заимствования, 
чтобы обслуживать уже существу-
ющие долги», – считает Михаил За-

лесский.
Экономист Сергей Чалый также 

склоняется к тому, что власти будут 
стараться рефинансировать внеш-
ний долг за счет привлечения но-
вых заимствований.

После президентских выборов, 
считает собеседник «Белорусских 
новостей», возможна новая кре-
дитная программа с Международ-
ным валютным фондом.

«Сейчас идет раздача «слонов» 
перед президентскими выборами, 
что противоречит принципам, на 
которых готов предоставлять день-
ги МВФ. А после выборов, я думаю, 
будет новая программа с фондом», 
— полагает Сергей Чалый.

Особенно тяжелыми для Бела-
руси будут 2013 и 2014 годы – на 
это время придется пик платежей 
Беларуси по внешним заимствова-
ниям.

Однако пик платежей сегодня не 
беспокоит официальный Минск. 
Наоборот, белорусские власти на-
мерены увеличивать внешние за-
имствования. В ближайшее время 
долговые ценные бумаги плани-
руется разместить на российском 
рынке. В следующем году – занять 
благодаря евробондам еще милли-
ард долларов.

Причем речь не идет о займах, 
которые будут привлекаться для 
погашения внешнего долга. 

Из фокуса внимания официаль-
ного Минска пока ускользает тот 
факт, что в 2013 и в 2014 годах стра-
не понадобится 4,5 млрд долларов 
для погашения внешнего долга. И 
это без учета того, что одновремен-
но придется делать платежи по ев-
робондам, которые сегодня страна 
активно размещает.

С другой стороны, не стоит удив-
ляться тому, что сегодня тема пога-
шения внешнего долга слабо звучит 
в Беларуси. Началась очередная 
президентская кампания, а накану-
не выборов, как показывает опыт 
Греции, власти о внешнем долге 
сильно не распространяются.

Дмитрий ЗАяЦ, 
«белорусские новости».

новому президенту придется 
платить по долгам старого

Беларусь продолжает стремительно наращивать внеш-
ний госдолг. На сентябрь-октябрь запланированы очередные 
заимствования - Беларусь планирует размещать евробонды 
на российском рынке. Внешний госдолг увеличивается, а ког-
да и каким образом мы будем его отдавать? 

«сокращение субсидий из рф — 
шок для экономики беларуси»

— Это стало шоком для экономи-
ки Республики Беларусь, который 
был оценен примерно в 2 миллиарда 
долларов в этом году, в то время как 
дефицит счета по текущим операци-
ям в прошлом году составил 13% ВВП. 
Повышение цен на нефть привело 
к существенному снижению рента-
бельности нефтеперерабатывающих 
предприятий. В связи с этим, экспорт 
нефтепродуктов значительно сокра-
тился. Власти, однако, приняли меры, 
в том числе в налогово-бюджетной об-
ласти с тем, чтобы уменьшить влияние 
шока на экономику Республики Бела-
русь, — сказала Колядина в интервью 
РИА Новости.

Россия ввела пошлину на ту часть 
импортируемой нефти, которую Бело-
руссия перерабатывала и перепрода-
вала в Европу. Субсидия на поставки 
в размере 6,3 миллиона тонн для вну-
тренних нужд пока остается. В резуль-
тате Белоруссия в первом полугодии 
сократила на 49,8% в годовом выраже-
нии импорт нефти из России, экспорт 
нефтепродуктов сократился на 40%, а 
объем продукции нефтеперерабаты-
вающей промышленности Белоруссии 
упал на 30%.

— Диверсификация экономики, 
безусловно, необходима, но, Россия 
и ЕС останутся крупными торговыми 
партнерами Беларуси. Хотя в Европу в 
основном экспортировались продук-
ты нефтепереработки. Что касается 
субсидий, то отказ от них неизбежен. 
Белорусская экономика должна стать 
менее зависимой, и Россия сама при-
дет к тому, чтобы полностью ликвиди-
ровать субсидии, – считает Колядина.

По ее оценке, адаптация белорус-
ской экономики к работе без россий-
ских субсидий – вопрос лишь време-
ни. Минск, вероятно, вынужден будет 
пойти на непопулярные меры, в том 

числе такие, как сокращение субсидий 
ЖКХ, что уже было обещано МВФ.

инвесторы увидели в беларуси 
больше рисков, чем в Греции

Правительство Беларуси в условиях 
урезания российских субсидий и тра-
диционной системы льготного кре-
дитования впервые было вынуждено 
встать на путь внешнего рыночного 
заимствования. Минск разместил ны-
нешним летом евробонды на 1 мил-
лиард долларов, планируя в течение 
двух лет довести объем займа до 2 
миллиардов долларов.

— Мы поддерживали этот шаг, по-
тому что это путь к более тесной эко-
номической интеграции в глобальную 
финансовую систему и в целом в миро-
вую экономику. С другой стороны мне 
представляется, что для белорусских 
властей это тоже своего рода тест: как 
оценивают инвесторы эту экономику. 
Я имею в виду рейтинги суверенного 
заемщика, — сказала Колядина.

По оценке МВФ, размещение бело-
русских бондов прошло успешно. Хотя 
заимствование для Беларуси оказа-
лось дорогим, – доходность по евроо-
блигациям страны была установлена 
на уровне 8,75%. Для сравнения, ока-
завшаяся в воронке кризиса Греция 
разместила заем с доходностью 7,2%, 
Россия – на уровне 3,741 – 5,082% при 
сроках на пять и на десять лет.

Беларусь остается своеобразным 
нереформированным «островом в Ев-
ропе», где около 80% собственности 
принадлежит государству. При этом 
правительство всегда делает акцент 
на необходимость привлечения част-
ных инвесторов в страну.

— Государственная доля собствен-
ности остается очень значительной. В 
настоящее время, однако, правитель-
ство заявляет о необходимости эко-
номической либерализации. Опреде-

ленные шаги были сделаны во время 
15-месячной программы stand-by с 
МВФ — в части либерализации цен, 
процентных ставок. Власти работают 
над созданием агентства по инвести-
циям и приватизации и приняли Закон 
о приватизации. Большая работа была 
проведена по созданию специально-
го финансового агентства, которое 
является очень важной структурной 
мерой для того, чтобы обеспечить 
устойчивость банковской системы в 
долгосрочном плане. Однако, в по-
следнее время эта работа замедли-
лась и проект указа по созданию 
агентства так и не принят. Я надеюсь, 
что эта работа будет завершена в бли-
жайшее время, — считает постоянный 
представитель МВФ.

По ее мнению, прогресс в области 
приватизации и развитие малого и 
среднего бизнеса, а также уменьше-
ние вмешательства государства в эко-
номику – это необходимые условия 
для того, чтобы сделать экономиче-
скую модель более устойчивой и ди-
намичной.

Пятилетки количества
Существующая в Беларуси экономи-

ческая модель, живущая по опускае-
мым сверху годовым и пятилетним 
планам, теряет конкуренцию даже на 
постсоветском пространстве. В Бела-
руси предприятиям вне зависимости 
от форм собственности устанавлива-
ются целевые показатели по выпуску 
продукции, занятости и зарплате, 
росту валового внутреннего продук-
та, кредитованию экономики и массе 
других показателей.

— В то время как в рыночной эко-
номике целью предприятия является 
максимизация прибыли, белорусские 
предприятия должны обеспечить вы-
полнение обязательных количествен-
ных показателей — задача, которая 

часто несовместима с целью максими-
зации прибыли, — сказала Колядина.

Локомотив белорусского ВВП — 
государственные программы — фи-
нансируются путем государственного 
вмешательства в распределение кре-
дитных ресурсов на основе субсиди-
рованного процента.

— Почему это мешает динамич-
ности экономики? Кредитование го-
сударственных программ вытесняет 
кредитование на рыночных условиях. 
Стимулы хозяйствующих субъектов к 
эффективному использованию этих 
ссуд ослаблены тем, что многие креди-
ты имеют государственные гарантии. 
Банки также оценивают, что связанные 
с этим кредитные риски минимальны. 
В долгосрочном плане это означает, 
что отдача на эти вложения будет не 
столь велика, как могла бы быть, если 
бы хозяйствующие субъекты были за-
интересованы в максимизации этой 
отдачи. Поскольку в значительной 
степени присутствуют гарантии госу-
дарства, это означает, что мониторинг 
этих рисков недостаточно тщатель-
ный, — рассказала Колядина.

Премьер-министр Беларуси Сер-
гей Сидорский уже представил пре-
зиденту Александру Лукашенко план 
на очередную пятилетку 2011-2015 
годов, предусматривающий рост ВВП 
свыше 60% к текущей пятилетке, пре-
имущественно за счет привлечения 
инвестиций.

— До настоящего момента приток 

инвестиций в белорусскую экономи-
ку — меньше, чем в страны с форми-
рующейся экономикой в регионе. Это, 
очевидно, объясняется рядом фак-
торов, в том числе, и значительным 
вмешательством государства в эконо-
мику и недостаточно предсказуемым 
бизнес-климатом, — считает постпред 
МВФ.

По оценке Фонда, в начале нынеш-
него десятилетия производительность 
труда росла достаточно значительны-
ми темпами, опережая темпы роста 
зарплаты. Однако во второй половине 
ситуация изменилась и зарплата рос-
ла быстрее, чем производительность 
труда, подрывая конкурентоспособ-
ность предприятий на внешних рын-
ках.

В сентябре правительство заявило 
об очередном повышении заработной 
платы в стране.

— В последнее время рост заработ-
ной платы опережал рост производи-
тельности труда. Наверное, перелом-
ным был 2007 год, когда белорусской 
экономике нужно было адаптировать-
ся к увеличению экспортных тарифов 
на энергоносители и нефтепродукты, 
но государственное вмешательство 
оставалось очень значительным. 
Сейчас темпы роста осуществляются 
через установление целевых показа-
телей. Возникает вопрос, насколько 
эффективна такая экономика, — ска-
зала Колядина.

 Лариса Саенко, РиА «Новости». 

Введение Россией экспортной пошлины на нефть для Беларуси стало тяжелым испытанием для белорус-
ской экономики, которой еще предстоят значительные реформы, считает постоянный представитель 
Международного валютного фонда (МВФ) в Беларуси Наталия Колядина. 

25 сентября претендент на уча-
стие в выборах президента Бела-
руси, лидер оргкомитета по соз-
данию союза «За модернизацию» 
Алесь Михалевич принял уча-
стие в традиционной ежеднев-
ной акции у минского монастыря 
бернардинцев и костела Святого 
Иосифа.
Выступая перед защитниками 
святыни, политик сказал, что по-
сле голосования на президент-
ских выборах необходимо бо-
роться за свой выбор и отстоять 
его. Он выразил уверенность, что 
вместе со своей командой собе-
рет 100 тыс. подписей избирате-
лей и примет участие в кампании. 
«Только участие в выборах может 
наполнить их реальным смыс-
лом», — считает Михалевич. 
Политик намерен лично уча-
ствовать в сборе подписей для 
регистрации кандидатом в пре-
зиденты, а также во встречах с 
избирателями, которые будут 
проводиться в оживленных ме-
стах разных городов страны. «Я 
буду делать все для того, чтобы 
избиратели увидели меня и смог-
ли пообщаться со мной. Если в те-
чение дня жители малых городов 
смогут увидеть меня на централь-
ной площади, у входа в местный 
универмаг или на главный рынок, 
это станет событием для данного 
населенного пункта», — убеж-
ден Михалевич. По его мнению, 
такая форма общения поможет 
при сборе подписей. «Я не будут 
брать на себя каких-то конкрет-

ных обязательств по количеству 
собранных подписей. Просто я 
буду это делать, чтобы другим 
было проще собирать подписи за 
меня», — отметил политик. 
По его словам, поскольку полити-
ка является искусством возмож-
ного и не терпит сослагательного 
наклонения, в своей избиратель-
ной кампании он будет исходить 
только из конкретных реалий. 
Заговорил Михалевич и о мона-
стыре бернардинцев, где еже-
дневно дежурят представители 
общественности, добиваясь воз-
вращения святыни верующим. 
Выступая перед ними, политик 
сказал, что культовые здания 
должны принадлежать конфес-

сиям, которые возвели эти свя-
тыни. 
По его словам, опыт борьбы за 
возвращение католикам сто-
личных костелов Святого Роха и 
пресвятой Девы Марии вселяет 
надежду, что и монастырь бер-
нардинцев вскоре обретет своих 
исконных хозяев и здесь зазвучат 
молитвы и богослужения. 
Как отметил Михалевич, в Бела-
руси проблема реституции свя-
тынь является актуальной для 
верующих многих конфессий. По 
его мнению, если государство не 
может вернуть храм, оно должно 
бесплатно и беспрепятственно 
предоставлять земельные участ-
ники для возведения культовых 
зданий. 
В традиционной ежедневной 
акции участвовало более 20 че-
ловек с лампадами, которые со-
вершили молебен и исполнили 
духовный гимн «Магутны Божа». 
Поэтесса Валерия Кустова проч-
ла свои стихотворения о Родине, 
Боге и любви. Среди других ак-
ций, которые намереваются про-
водить защитники монастыря, 
Северинец назвал встречи с пре-
тендентами на участие в выборах 
главы государства, велопробег и 
художественный пленэр, а также 
конкурс на лучшее стихотворе-
ние, посвященное святыне. Ито-
ги конкурса будут подведены 28 
сентября, а награждение победи-
телей состоится 29 сентября. 

Марат ГоРЕвой.

миХалевич будет и сам собирать 
подписи за свое выдвижение


